
وقتی صحب��ت از مهاجرت 
نخبگان به می��ان می آید، ذهن 
بیشتر ما به سمت دانشمندان، 
مهندسان یا استعدادهای خاص 
در حوزه های فناوری می رود اما 
آنچه در س��ال های اخیر آرام و 
خزنده رخ داده، پدیده ای است که شاید کمتر به چشم آمده ولی 
تبعاتی به مراتب سنگین تر از فرار مغزها دارد؛ مهاجرت گسترده 
داوطلبان ایرانی به خارج از کش��ور برای تحصیل در رشته های 
پزش��کی و دندان پزش��کی. پدیده ای که ام��روز دیگر نمی توان 
آن را نادیده گرفت، چرا که بنا بر آمار رس��می منتشرش��ده از 
س��وی سازمان صدا و سیما، بیش از ۸ هزار دانشجوی پزشکی 
و دندان پزشکی ایرانی تنها در روسیه مشغول تحصیل هستند. 
اگر این آمار را به کشورهای دیگری چون مجارستان، اوکراین، 
ترکیه، فیلیپین، ارمنس��تان، گرجستان، هند و... تسری دهیم، 
ب��دون تردید با جمعیتی بی��ش از ۲۰ هزار نفر مواجه خواهیم 
شد؛ جوانانی که برای تحقق آرزوی پزشکی، چمدان بسته اند و 
مسیر تحصیل را نه در دانشگاه های داخلی، بلکه در دانشگاه های 

خارجی جست وجو می کنند.
قیمت بالای یک آینده نامعلوم ■

هزینه تحصیل دانش��جویان ایرانی در رش��ته های پزشکی 
در خارج از کش��ور، بس��ته به مقصد، دانشگاه و سبک زندگی، 
تفاوت هایی دارد اما آنچه تقریباً درباره همه آنها مشترک است، 
پرداخت ش��هریه های سنگین به  صورت آزاد و ارزی است. این 
دانش��جویان عمدتاً از طریق کانال ه��ای غیررقابتی و صرفاً بر 
مبنای توان مالی وارد دانشگاه های خارجی می شوند و هیچ گونه 
بورسیه یا حمایت دولتی در کار نیست. بنابراین خانواده ها علاوه 
بر پرداخت شهریه های دلاری، باید هزینه های جاری زندگی در 
کشور میزبان را نیز متقبل شوند؛ از جمله هزینه مسکن، خورد و 
خوراک، بیمه، رفت وآمد، پوشاک و دیگر هزینه های شخصی. در 
نتیجه، این گروه از دانشجویان، عملاً نقش توریست های دائمی 
و مصرف کننده  در اقتصاد کشور مقصد را ایفا می کنند؛ حضوری 
که نه از منظر علمی و پژوهشی برای آن کشور دستاوردی دارد 

و نه بازگشتی ملموس برای اقتصاد و آموزش کشور مبدأ. 
اگر تنها به آمار رس��می صداوس��یما درباره بیش از ۸ هزار 
دانشجوی ایرانی پزشکی و دندان پزشکی در روسیه توجه کنیم 
و هزینه متوسط سالانه ۲۰ هزار دلاری برای هر نفر را در نظر 
بگیریم، با خروج سالانه بیش از ۱۶۰ میلیون دلار ارز از کشور 
مواجه خواهیم بود؛ آن هم در شرایطی که این مبالغ، نه صرف 
انتقال دانش فنی یا تعامل علمی، بلکه صرف گذران زندگی و 
تحصیل در دانش��گاه هایی می شود که در بسیاری موارد، سطح 
آموزش��ی آنها از دانشگاه های داخلی بس��یار پایین تر است. در 
کشوری که با تحریم، کسری بودجه و نیاز مبرم به سرمایه گذاری 
در نظام سلامت مواجه است، آیا این خروج عظیم سرمایه قابل 
توجیه است؟ و آیا وقت آن نرسیده که سیاست گذاران با نگاهی 

واقع بینانه و شجاعانه، راهی برای جذب این سرمایه انسانی و مالی 
در داخل کشور بیابند؟

بازگشت در بن بست ■
اما قصه مهاجرت تحصیلی تنها ب��ه دوران آموزش محدود 
نمی ش��ود؛ بخش مهم تر ماج��را، زمانی آغاز می ش��ود که این 
دانشجویان پس از پایان تحصیل، برای بازگشت به کشور و ورود 
به عرصه طبابت، باید در آزمون های ارزش��یابی و معادلس��ازی 
وزارت بهداشت شرکت کنند؛ آزمون هایی که در سال های اخیر 
با س��خت گیری های مضاعف، پیچیدگی های رویه ای و ضوابط 
گاه غیرش��فاف، به سدی جدی در برابر بازگشت این نیروهای 
تحصیلکرده بدل ش��ده اند. بس��یاری از دانش��گاه هایی که این 
دانشجویان در آنها مشغول به تحصیل هستند، از سوی وزارت 
بهداشت ایران در فهرست دانشگاه های معتبر قرار نگرفته اند. این 
یعن��ی حتی پیش از برگزاری آزمون، مدرک تحصیلی آنان در 
وضعیت بلاتکلیف قرار دارد. از سوی دیگر، آزمون های ارزشیابی، 
نه تنها از نظر محتوایی هماهنگ ب��ا آموزش های دریافتی این 
دانشجویان نیس��ت، بلکه نرخ قبولی بسیار پایینی دارد؛ بنا بر 
آمارهای غیررسمی، کمتر از ۱۰ درصد شرکت کنندگان موفق 
به کسب مجوز فعالیت در کشور می شوند. دانشجویی که 5 تا 
7 س��ال از عمر خود را در کشور دیگری سپری کرده است، در 
شرایطی به ایران بازمی گردد که خانواده اش با دشواری فراوان، 
هزینه ای قابل توجه برای تحصیل او پرداخت کرده اند. گاه این 
هزینه از مرز ۱۰۰ هزار دلار نیز فراتر می رود. این دانشجو با امید 

آغاز طبابت در وطن و خدمت به مردم کشورش، در آزمون های 
ارزشیابی شرکت می کند اما ناگهان با واژه ای سنگین و تلخ روبه رو 
می شود؛ واژه ای که تمام تلاش ها و آرزوهایش را زیر سؤال می برد: 
»عدم ارزشیابی«. تصمیمی که می تواند نه تنها او را از ادامه مسیر 
تحصیلی و شغلی بازدارد، بلکه بحرانی روانی، اقتصادی و اجتماعی 
برای خانواده اش نیز به  همراه داش��ته باشد. برخی از این افراد، 
پس از چندین بار تلاش ناموفق، عطای بازگش��ت را به لقایش 
می بخش��ند و مسیر مهاجرت دائم را انتخاب می کنند و برخی 
دیگر، در ناامیدی و سرخوردگی، مسیر زندگی خود را به کلی تغییر 
می دهند. این پرسش جدی مطرح است که چرا در این سال ها، 
سازوکار روشنی برای ارزشیابی علمی این گروه از دانش آموختگان 
طراحی نشده است؟ چرا وزارت بهداشت، به جای آزمونی جداگانه 
و غیرشفاف، از یک آزمون ملی و مشترک برای همه داوطلبان چه 
دانش آموختگان داخلی و چه خارجی استفاده نمی کند تا ملاک 

سنجش، تنها دانش پزشکی باشد، نه محل تحصیل؟ 
فرصت یا تهدید برای زیرساخت های داخلی؟ ■

سال هاست که مسؤولان وزارت بهداشت با افتخار از کیفیت 
آموزش پزشکی در ایران سخن می گویند؛ کیفیتی که آنقدر بالا 
توصیف می شود که بهانه ای برای جداسازی آن از نظام آموزش 
عالی کشور شده است. با این حال، این ادعاهای پرطمطراق وقتی 
با واقعیت مواجه می شوند، چیزی جز یک تناقض آشکار به چشم 
نمی آید. اگر آموزش پزشکی در ایران واقعاً اینقدر ممتاز و بی نظیر 
است، پس چرا هیچ برنامه ای برای جذب یا بازگشت هزاران جوان 
ایرانی که با آرزوی پزشک شدن راهی کشورهای دیگر شده اند 
وج��ود ندارد؟ اگر قرار اس��ت این آموزش 
ممتاز مبنای سیاست گذاری باشد، چرا از 
این فرصت طلایی برای بازسازی نظام 
درمانی داخلی استفاده نمی شود؟

بسیاری از دانشجویان ایرانی 
که برای تحصیل پزشکی راهی 
کش��ورهای خارجی شده اند، 
تنها به دلیل کمبود ظرفیت 
یا نبود عدالت در پذیرش های 
داخلی، از این مسیر پرهزینه 
خانواده هایی  کرده ان��د.  عبور 
هستند که بیش از ۱۰۰ هزار 
دلار برای تحصیل فرزندشان 
هزینه کرده اند، تنها به این امید 
که روزی به کشور برگردد 
و در وطن طبابت کند اما 
حالا همین دانشجویان، با 
وجود تحمل سختی های 
مهاج��رت، بای��د پس از 
بازگش��ت در آزمون هایی 
ش��رکت کنند ک��ه هم 

دش��واری بالای��ی دارد، هم تنها تعداد انگشت ش��ماری در آنها 
پذیرفته می شوند. بدتر اینکه، بسیاری از دانشگاه هایی که در آنها 
درس خوانده اند، توسط وزارت بهداشت ارزشیابی نمی شود؛ حتی 
اگر در آزمون های ورودی ایران شرکت کنند و موفق هم باشند.

در این ش��رایط چرا وزارت بهداش��ت، به جای طراحی یک 
آزمون ارزشیابی جداگانه که نتیجه اش اغلب بن بست است، یک 
آزمون مشترک میان دانشجویان خارج رفته و دانشجویان داخلی 
برگزار نمی کند؟ اگر آموزش پزش��کی ما واقعاً اینقدر قدرتمند 
است، چرا از ظرفیت دانشگاه های داخلی – بویژه دانشگاه آزاد 
که در بسیاری از واحدها فضا، تجهیزات و اعضای هیات علمی 
دارد برای جذب همین دانشجویان استفاده نمی شود؟ این دسته 
از دانشجویان حاضرند شهریه پرداخت کنند، پس چرا به جای 
خروج ارز و تحمیل فش��ار مالی به خانواده ها، این س��رمایه به 
توسعه زیرساخت های آموزشی کشور کمک نکند؟ چرا همین 
پول ها صرف ساخت بیمارستان های آموزشی، ارتقای تجهیزات 

و تربیت نیروی درمانی داخلی نشود؟
کمبود پزشک؛ زنگ خطر به صدا درآمده است ■

گزارش های مختلف نشان می دهد ایران در سال های آینده 
با بحران بازنشس��تگی گسترده پزشکان، عدم تمایل به طبابت 
در مناطق محروم و کمبود پزشک متخصص در برخی رشته ها 
مواجه خواهد شد. در چنین شرایطی، حفظ و استفاده از سرمایه 
انسانی، از نان شب واجب تر است. وقتی کشور به پزشک نیاز دارد، 
چرا باید صدها هزار داوطلب علاقه مند به دلیل محدودیت های 
ظرفیت پزشکی ایران از تحصیل یا طبابت منع شوند؟ جالب آنکه 
افزایش ظرفیت پذیرش پزشکی، نه تنها می تواند به توزیع عادلانه 
خدمات سلامت کمک کند، بلکه مانع مهاجرت بی رویه و خروج 
ارز هم می شود؛ راهکاری که هم جنبه اقتصادی دارد، هم ابعاد 
اجتماعی و سلامت را پوشش می دهد. یکی از راهکارهای عملیاتی 
و کم هزینه، برگزاری آزمون ملی پزشکی در ایران برای دانشجویان 
پزش��کی خارج از کشور )مشابه آزمون Step در آمریکا( است. 
این آزمون می تواند به صورت مرحله ای برگزار شود و دانشجویانی 
که از سال دوم یا سوم تحصیل به ایران بازمی گردند، در صورت 
قبولی، ادامه تحصیل خود را در دانشگاه های داخلی طی کنند. 
این مدل، نه تنها از خروج بیشتر ارز جلوگیری می کند، بلکه امکان 
ارزشیابی مستمر و علمی تر را نیز فراهم می سازد و دغدغه کیفیت 

آموزش را پاسخ می دهد.
اگر امروز سیاست گذاران، مسؤولان آموزشی و تصمیم گیران 
کشور در مقابل این موج مهاجرت تحصیلی سکوت کنند، فردا 
با بحرانی عظیم در حوزه س��لامت و آموزش پزش��کی مواجه 
خواهیم ش��د. بای��د واقعیت ها را دی��د، از ظرفیت های موجود 
اس��تفاده کرد، به افزایش هدفمند ظرفیت پذیرش پزشکی تن 
داد و از خروج س��رمایه انس��انی و ارزی کشور جلوگیری کرد. 
سرنوشت پزشکی کشور را نمی توان به بخت و اقبال داوطلبان 
 مهاجر سپرد؛ باید با تدبیر، شجاعت و اصلاح سیاست ها، آینده را 

ساخت.

حکم اعدام امیرحسین مقصودلو معرف به امیر تتلو صادر شده 
است. سخنگوی قوه  قضائیه از صدور حکم اعدام برای امیر تتلو خبر 
داد و گفت: این حکم در مرحله فرجام خواهی در دیوان عالی است 
و هنوز قطعیتش اعلام نشده است. اصغر جهانگیر در نشست خبری 
دیروز در پاسخ به سوالی مبنی بر انتشار نامه امیرحسین مقصودلو 
)تتلو(  که گفته یک ماه دیگر اعدام می شود، گفت: پیگیری ای که 
از دادگاه کیفری یک تهران داشتم اولا نامبرده به اتهام تشویق به 
فساد از شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب به ۱۰ سال حبس محکوم شده 

که در حال گذراندن حبس است. 
درباره اتهام  توهین به مقدسات در شعبه  ۹ دادگاه کیفری یک 
تهران  به 5 سال حبس محکوم شد که با فرجام خواهی دادستانی،  
پرونده به  ش��عبه ۹ دیوان عالی رفت و نقض ش��د.  پس از نقض 
حکم پرونده  به  شعبه ۶ دادگاه کیفری یک )هم عرض( رفت و 
بزه انتسابی محرز شد و طبق ماده  ۲۶۲ قانون مجازات و ماده 5۱۳ 
قانون مجازات اس��لامی، حکم اعدام صادر شد و حکم در مرحله  

فرجام خواهی در دیوان عالی اس��ت و هنوز قطعیتش اعلام نشده 
است و منتظر دیوان عالی هستیم، لذا هرگونه اطلاع رسانی قبل از 

اینکه دیوان عالی آن را بگوید مورد تایید نیست. 
جهانگیر در ادامه درباره سیاست تشدید برخورد قاطع پلیس با 
اراذل و اوباش در سال جدید و اقدامات قوه  قضائیه در این زمینه 
گفت:  پلیس به عنوان یکی از رابطان قضایی در راس��تای احکام 
قضایی و دستورات قضایی اقدام به جمع آوری و برخورد با مخلان 
امنیت کشور کرده که موجبات خوشحالی مردم را فراهم کرده است. 
سیاست قوه  قضائیه در برخورد با کسانی که اخلال در امنیت 
کشور ایجاد می کنند و آسایش مردم را بر هم می زنند و با ناقضان 
امنیت، سیاست قاطعانه و در چارچوب قوانین و مقررات است. وی 
ادامه داد: همانطور که بارها اعلام کردیم ما درباره مجرمان جرائم 
خشن از هرگونه ارفاقات قانونی جلوگیری می کنیم و با مرخصی شان 
موافقت نمی کنیم و تخفیفات لازم و تبدیل جرائم ش��ان را انجام 
نخواهیم داد و در هر صورت تلاش می کنیم نسبت به اینها به نحوی 

عمل کنیم که از مجازات های بازدارنده و تنبیه لازم بهره مند شویم. 
س��خنگوی قوه  قضائیه ادامه داد: در س��ال جدی��د در اجرای 
دس��تورالعمل کنترل مجرمان حرفه ای و سابقه دار بحث اعمال 

حداکثر مجازات در چارچوب قوانین و مقررات با سیاست های 
ابلاغیه پیش بینی شده و در کنار اجرای صریح و قاطع احکام 

قضایی با هدف بازدارندگی  از مسائلی است که مورد توجه 
و تاکید ریاست محترم قوه  قضائیه قرار دارد و  بحث 

پایش و کنترل مستمر توسط نیروهای انتظامی و 
اطلاعاتی با افزایش گشت های امنیتی و انتظامی 

انجام می شود. 
وی با بیان اینکه در سال گذشته شاهد کاهش 
۱۸ درصدی سرقت در جامعه بودیم، گفت: نقش 
عدلی��ه در بحث پیش��گیری از وقوع جرم، نقش 
میدان��ی و موثر اس��ت. باید نهض��ت ملی کاهش 

آسیب های اجتماعی کشور را فعال کنیم.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: همزمان با تمدید 
یک س��اله دوره ششم شوراهای اسلامی شهر در سراسر کشور، 
احکام شهرداران و مسؤولیت آنان نیز که توسط اعضای این دوره 
شورا تنفیذ شده، تمدید شده است. علی نیکزاد، در گفت وگو با 
فارس به تغییرات در تقویم انتخاباتی کشور اشاره کرد و افزود: 
پس از شهادت آیت الله رئیسی و لزوم اجرای اصل قانون اساسی، 
زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری با تغییر مواجه شد. وی 
ادامه داد: از طرفی بر اساس سیاست های کلی نظام ابلاغی رهبر 
معظم انقلاب هر ۲ سال یکبار باید انتخابات در سطوح مختلف 
در کش��ور برگزار ش��ود، لذا پس از انتخابات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری، زمان برگزاری انتخابات شوراهای اسلامی شهر 
و روس��تا که پیش از این هر زمان با انتخابات ریاست جمهوری 
برگزار می ش��د با تغییر مواجه شد. نایب رئیس مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: اگر طبق روال قبلی و پس از دوره ۴ساله، 
دوره شش��م شورای اسلامی شهر به اتمام رسیده و قرار بود در 
خردادماه س��ال ۱۴۰۴ انتخابات شورای شهر برگزار شود، باید 
۳ س��ال بعد در خردادماه ۱۴۰7 مج��دداً همزمان با انتخابات 
ریاس��ت جمهوری انتخابات دوره بعدی شوراهای شهر و روستا 

نیز برگزار می شد. وی ادامه داد: 
در ص��ورت اجرای چنین روندی 
برای انتخابات شوراهای اسلامی 
شهر و روستا با چند مشکل روبه رو 
می شدیم، یکی از این موضوعات 
مربوط به ناظران انتخابات شورای 
شهر و روستاهای کشور بوده که 
این وظیف��ه بر عهده نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی است.
انتخابات شورای اسلامی شهر و روستا ۱۴۰۵ برگزار می شود ■

نیک��زاد تصریح ک��رد: حال با فرض اج��رای چنین روندی، 
نمایندگان دوره دوازدهم مجلس شورای اسلامی وظیفه نظارت بر 
انتخابات شورای شهر و روستا را بر عهده داشته اند و این در حالی 
رخ می داد که مجلس سیزدهم نیز در 7 خرداد سال ۱۴۰7 مستقر 
می شود، حال طبق سنوات گذشته وظیفه نظارت بر انتخابات 

شورای شهر بر عهده نمایندگانی 
ق��رار می گرفت ک��ه ممکن بود 
برخ��ی از آنها پ��س از انتخابات 
مجلس سیزدهم در آنجا حضور 
نداشته باشند، در چنین روندی 
برخی از نمایندگان مجلسی که 
خودشان آرای لازم برای حضور 
در مجلس س��یزدهم را کس��ب 
نکرده اند بر روند انتخابات شورای 
شهر نظارت می کردند که این امر امکان پذیر نبود. نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: کمیسیون آیین نامه شوراها و 
ام��ور داخلی به این موضوع ورود کرده و طرحی را با هماهنگی 
دولت و وزارت کشور ارائه داد که بر اساس آن، دوره ششم شورای 
ش��هر تمدید شده و انتخابات دوره هفتم با تأخیر مواجه شد و 
بدین ترتیب، انتخابات هفتمین دوره شوراهای اسلامی شهر در 

سال ۱۴۰5 برگزار خواهد شد. وی تشریح کرد: حال با این روند 
و برگزاری انتخابات دوره هفتم شوراهای شهر در سال ۱۴۰5، 
دوره بعدی ۴ سال بعد از آن در سال ۱۴۰۹ برگزار می شود، از 
طرف دیگر همچنین انتخابات دوره بعدی ریاست جمهوری نیز 
در سال ۱۴۰7 انجام می گیرد و دوره بعدتر آن نیز ۴ سال بعد و 

در سال ۱۴۱۱ برگزار می شود.
حفظ روند برگزاری انتخابات هر ۲ سال یک بار در کشور ■

نیک��زاد عنوان کرد: بنابراین با این روند و اصلاح در برگزاری 
انتخابات دوره هفتم ش��وراهای شهر کشور طبق سیاست های 
کلی نظام، هر ۲ سال یکبار انتخابات خواهیم داشت، لذا الان با 
تمدید یک ساله شورای ششم این امر محقق می شود. نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: در زمان اتخاذ این تصمیم 
و رای گیری آن در مجلس که به ریاست محترم رئیس مجلس 
ش��ورای اسلامی برگزار شد چنین مقرر شد که با تمدید دوره 
ششم شوراهای اسلامی شهر احکام شهرداران فعلی نیز که توسط 
اعضای این دوره شورا تنفیذ شده تمدید شود، لذا احکام شهرداران 
نیز به مدت نزدیک به یک سال تمدید شده است و این موضوع 
به صراحت توسط رئیس مجلس قبل از رای گیری اعلام شده است.

طبق اظهارات رئیس پلیس آگاهی فراجا از این پس صدور 
گواهی استاندارد ایمنی خودرو منوط به تأیید پلیس آگاهی است 
تا با مداخلات تخصصی، از تولید خودروهایی که به راحتی سرقت 
می شود، جلوگیری و روند سرقت خودرو به شکل موثر کنترل 
شود. سردار محمد قنبری دیروز در نشست خبری با اصحاب 
رسانه اظهار کرد: سال ۱۴۰۳ سالی پرکار برای پلیس آگاهی 
بود و هدف اساسی ما این بود که بتوانیم هم امنیت عینی را در 
جامعه فراهم کنیم و هم با سارقان، قاتلان و متجاوزان برخورد 

قاطع داشته باشیم تا حس امنیت در جامعه نهادینه شود. وی 
با بیان اینکه تلاش داریم فرصت ارتکاب جرم را از مجرمان سلب 
کنیم، گفت: در این راستا اقدامات جدیدی برای هوشمندسازی 
و تقویت روش های علمی در دستور کار قرار گرفته است. قنبری 
همچنین با اشاره به اهمیت توسعه بانک ژنتیک گفت: گسترش 
این بانک می تواند به کشف جرائم کمک شایانی کند و امسال 
توسعه آن در اولویت پلیس آگاهی قرار دارد. بخش قابل توجهی 
از کش��فیات در جرائم جنایی با بهره گیری از این بانک انجام 

شده است. وی ادامه داد: همچنان از روش برداشت اثر انگشت 
با پودر در صحنه جرم اس��تفاده می شود که روشی موثر برای 
شناسایی سارقان است. البته در حال حاضر دیگر نیازی نیست 
س��ارق سابقه دار باشد، چرا که با برداشتن اثر انگشت می توان 
هویت فرد را، چه س��ابقه دار باشد و چه برای بار اول، بلافاصله 
شناسایی کرد. رئیس پلیس آگاهی تصریح کرد: از دیگر اقدامات 
هوشمندسازی پلیس آگاهی، استقرار دستگاه هوشمند تطبیق 
صدا در ۳۳ استان کشور است. وی گفت: در ۲ سال گذشته، با 

روند افزایشی سرقت مواجه بودیم اما توانستیم این روند را متوقف 
کنیم. سال گذشته با کاهش ۱۸ درصدی سرقت و افزایش ۸ 
درصدی کشف سرقت ها مواجه بودیم. قنبری با اشاره به اقدامات 
پلیس آگاهی در کاهش سرقت خودرو اظهار داشت: با تصویب 
شورای امنیت، مقرر شد فرآیندی برای ارتقای ایمنی خودروها 
طراحی شود تا اداره استاندارد با تأیید و گواهی پلیس آگاهی، 
اس��تانداردهای ایمنی را ب��ه خودروها اعطا کند؛ به نحوی که 
سارقان نتوانند به راحتی خودرو را روشن یا در آن را باز کنند.

سخنگوی قوه  قضائیه از صدور حکم برای تتلو خبر داد

عجب !

وها الزامی شد گواهی تأیید پلیس آگاهی برای ایمنی خودر

اخبار

اجتماعی
پنجشنبه ۲8 فروردین ۱۴۰۴
وطن امروز    شماره ۴۲9۴

تدریس ۳ درس برای دانش آموزان 
»نیازمند تلاش بیشتر«

معاون آم��وزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیان 
اینکه دوران باقیمانده س��ال تحصیلی، زمان طلایی برای 
جبران عقب ماندگی درسی دانش آموزان است به طرح حامی 
اشاره کرد و گفت: دریافت هرگونه وجه از خانواده ها در قالب 
این طرح غیرقابل قبول و »ممنوع« است. رضوان حکیم زاده، 
در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه دوره ابتدایی، دوره یادگیری 
مهارت های سوادپایه برای دانش آموزان است، افزود: در برنامه 
امسال، طرح حامی در نظر گرفته شده تا حمایت آموزشی 
مستمر از دانش آموزان و یادگیرندگان انجام شود. وی با اشاره 
به اینکه بر اساس این طرح، دانش آموزانی که در ارزشیابی 
کیفی - توصیفی نوبت اول در دروس فارسی، علوم و ریاضی 
نتیجه »نیازمند به تلاش بیشتر« و »قابل قبول« را کسب 
کرده اند، به  عنوان جامعه هدف در نظر گرفته شده اند، افزود: 
در مدارس، با هدایت مدیران و در قالب ساعت های جبرانی، 
تلاش بیشتری برای بهبود وضعیت تحصیلی این دسته از 
دانش آموزان انجام خواهد شد. حکیم زاده گفت: برای اجرای 
طرح حامی اعتبارات مشخصی اختصاص یافته و به استان ها 
ارسال شده است. علاوه بر این، از ظرفیت نیروهای داوطلب و 
همراه نیز استفاده خواهد شد. دریافت هزینه از دانش آموزان 
و خانواده ها در چارچوب این طرح به هیچ عنوان مورد تأیید 

وزارت آموزش وپرورش نیست.

ساماندهی ویژه ۱۰۰ میدان پایتخت
معاون خدمات ش��هری و محیط زیس��ت ش��هرداری 
ته��ران گفت: ارتقای کیفیت خدم��ات عمومی با رویکرد 
شهروندمحوری، تحول در سیما و منظر شهری با نگاه خلاقانه 
و فناورانه، ارتقای استانداردهای نظافت و پاکیزگی شهری، 
تغییر نگرش شهروندان از طریق مشارکت های اجتماعی و 
آموزشی و بهره گیری حداکثری از فناوری های دیجیتال و 
هوش��مند از رویکردهای کلیدی معاونت خدمات شهری  
محسوب می شود. داوود گودرزی در سومین نشست شورای 
راهبردی معاونت خدمات شهری و محیط زیست شهرداری 
تهران اظهار کرد: اولویت های معاونت خدمات ش��هری در 
سال ۱۴۰۴ بر اساس تدابیر شهردار تهران و مأموریت های 
مهم این حوزه احصا و جمع بندی شده است، لذا مدیران و 
معاونان سازمان زیباسازی باید اهتمام جدی و ویژه تری در 
تحقق اهداف این معاونت داشته باشند. وی گفت: ساماندهی 
تابلوهای صنفی، پروژه محور انقلاب - آزادی، س��اماندهی 
۱۰۰ میدان ویژه، زیباسازی و ساماندهی زیر پل ها، توسعه و 
تجهیز سرویس های بهداشتی و آبخوری ها، پروژه ورودی های 
شهر تهران، پروژه تابلوهای تبلیغاتی هوشمند، پایش، رصد، 
مدیریت و توسعه اکران های فرهنگی، پروژه جداول رنگی 
و سنگی و دیوارنگاره های مشارکتی از جمله این موضوعات 
اس��ت که باید با جدیت و ویژه در سال جاری دنبال شود. 
وی در بخش دیگری از س��خنان خود بر موضوعاتی چون 
انجام اقدامات ویژه در ورودی های شهر تهران، لزوم طراحی 
المان های ماندگار، ساماندهی تابلوهای اصناف، ساماندهی 
۱۰۰ میدان ویژه در موضوعات مختلفی چون زیباسازی و 
فضای سبز، رسیدگی به زیرپل ها، لزوم هماهنگی سازمان 
زیباس��ازی در انجام مأموریت ها با مناطق بیست ودوگانه، 
مدیری��ت هزینه ها و حفظ و حراس��ت از بیت المال، لزوم 
انجام اقدامات تحولی در راستای تغییر چهره شهر، استفاده 

از ظرفیت ها و مشارکت های مردمی و... تاکید کرد.

طراحی سرویس هوشمند انعقاد 
الکترونیک قرارداد با بیمه سلامت

مدیرکل دفتر اعتبارسنجی، نظارت و قراردادهای سازمان 
بیمه سلامت ایران گفت: سرویس هوشمند انعقاد و تمدید 
الکترونیک قرارداد غیرحضوری با مراکز ارائه دهنده خدمات 
سلامت طراحی ش��ده که بر این اساس، عملیات قرارداد 
طی مدت ۲۴ ساعت کاری منعقد یا تمدید می شود. کیوان 
تاج بخش افزود: با اتصال به سرویس های استعلام آخرین 
اطلاعات و تخصص پزشکان از سازمان نظام پزشکی، احراز 
هویت از سامانه ثبت احوال، استعلام شماره حساب مراکز 
س��لامت از بانک مرکزی و تطابق ش��ماره ملی با شماره 
همراه از سرویس شاهکار مخابرات، انعقاد و تمدید قرارداد 
به صورت الکترونیک در سامانه سازمان بیمه سلامت ایران 
انجام می شود. وی ادامه داد: از طرفی، روش اجرایی انعقاد 
و تمدید قرارداد با مراکز ارائه دهنده خدمات س��لامت نیز 
بازنگری شده و تعداد مراکز طرف قرارداد فعال با سازمان 

بیمه سلامت ایران به 55 هزار و ۸75 مورد رسیده است.

 آماده شدن اپلیکیشن 
»صدقه الکترونیک« از خرداد

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد از رشد 
۳7 درصدی مش��ارکت های مردمی در سال ۱۴۰۳ نسبت 
به سال ۱۴۰۲ خبر داد. حبیب الله آسوده در نشستی خبری 
آماده سازی بس��تر انفاق الکترونیک به جای صندوق های 
فیزیکی را مطرح کرد و گفت: ش��روع صندوق های صدقه 
الکترونیکی را تحت عنوان س��امانه سها شروع کردیم که 
از اواخر خردادماه اپلیکیش��ن آن نیز آماده خواهد شد و به 
جامعه عرضه می شود تا مردم به راحت ترین شکل صدقات 
خود را واریز کنند. وی در ادامه به پایان یافتن طرح مطالعاتی 
توانمندسازی و اعتبارسنجی مراکز نیکوکاری که طی ۲ سال 
بود از اجرای آن می گذشت اشاره کرد و افزود: مطالعات به 
طور آزمایشی در 5۰۰ مرکز انجام شده و اعتبارسنجی آنها 
شکل گرفته که طبق نظام انجام شده در سال جاری انجام 
خواهد ش��د. معاون مشارکت های مردمی کمیته  امداد در 
ادامه با اشاره به عملکرد این معاونت در سال ۱۴۰۳ گفت: 
مش��ارکت های مردمی در سال ۱۴۰۳ با رشد ۳7 درصدی 
نسبت به ۱۴۰۲ همراه بوده است که ارزش ریالی کمک های 
مردمی، چه از طریق مراکز نیکوکاری و چه به صورت مستقیم 
۲۸ هزار و 5۰۰ میلیارد تومان بوده اس��ت. آس��وده گفت: 
امسال در ماه رمضان ۱۰ هزار و ۱۱5 آشپزخانه فعال بودند. 
در مجموع یک میلیون و ۹۰۰ هزار بسته معیشتی با سرانه 
یک میلیون و ۱۰۰ هزار تومان در ماه رمضان توسط تشکل ها 
و خیران آماده و میان نیازمندان توزیع شد. وی ضمن تشریح 
دیگر سیاست های کمیته امداد در سال جاری گفت: تاکید ما 
این است که در سراسر کشور با تشکل ها وارد مذاکره شویم 
و کنار هم قرار گیریم. هدف ما حل مساله نیازمندان است تا 

با هم افزایی تشکل ها حل مساله صورت گیرد.

محمدحسین فرقدانی

گزارش »وطن امروز« درباره مهاجرت داوطلبان پزشکی و بی توجهی به افزایش ظرفیت پذیرش رشته های پزشکی

نگرانی از آینده درمان!
تحصیل بیش از ۲۰ هزار دانشجوی پزشکی در خارج از کشور

احکام شهرداران به  مدت یک سال تمدید شد


